
 

NOTAT 

navn • adr1 • adr2 • adr3 • postnr by  
Tlf. Nr • Fax nr • CVR nr • EAN nr • web  
 

Bæredygtigt Fiskeri 

J.nr. 2022 - 531 

Ref. MAGRAN 

Den 15. juni 2023 

 

  

Notat om høring over udkast til revision af bekendtgørelse om 

mærkningsordning for fisk fanget kystnært med skånsomme 

redskaber 

 

 

 
Udkast til bekendtgørelse om mærkningsordning for fisk fanget kystnært med skånsomme redskaber 

har været i offentlig høring i perioden 24. maj 2023 til 6. juni 2023.  

 

I forbindelse med den offentlige høring er der modtaget høringssvar fra: 

  

 Danmarks Pelagiske Producent Organisation (DPPO) 

 Danmarks Fiskeriforening Producent Organisation (DFPO) 

 Foreningen for Skånsomt Kystfiskeri Producent Organisation (FSKPO) 

 Danmarks Naturfredningsforening (DN) 

 Verdensnaturfonden (WWF) 

 

Høringssvarene bliver behandlet nærmere i de efterfølgende afsnit for så vidt angår de punkter, hvor 

der er forslag til ændringer i forhold til det udkast, som blev sendt i offentlig høring.  

 

DPPO 

 

DPPO foreslår, at ordningen udvides til alle fartøjer, der fisker med skånsomme redskaber for at sikre 

et bredere fundament med ordningen. DPPO påpeger, at pelagisk fiskeri foregår med flydetrawl eller 

not, og at begge disse redskaber er på listen over skånsomme redskaber. Da fartøjerne typisk er over 17 

meter og har lange fangstrejser, kan de i dag ikke være med i ordningen, og derfor er der store mængder 

sild og brisling, som ikke kan mærkes som skånsomt fanget fisk.  

 

DPPO foreslår, at der indsættes en undtagelse for længdekravene, så fartøjer, der er kameraovervåget, 

kan mærke deres fisk som fanget skånsomt. 

 

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri bemærker hertil, at dette forslag vil være en markant 

ændring af den nuværende ordning, og at forslaget derfor ikke kan medtages i denne revision, da det 

kræver nærmere overvejelser. Forslaget vil dog kunne behandles igen i forbindelse med fremtidige 

revisioner af bekendtgørelsen. 
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DFPO 

 

DFPO bemærker indledningsvist, at der etableres en bredere mærkningsordning for ”lokal friskfanget 

fisk”. Denne ordning bør ifølge DFPO være åben for alle fartøjer tilmeldt kystfiskerordningen uanset 

hvilket redskab, fartøjerne anvender. Dette vil ifølge DFPO sikre en bedre volumen af fisk i ordningen. 

DFPO foreslår desuden, at i en sådan ordning skal det være muligt at angive hvilket redskab, fiskene er 

fanget med, så forbrugerne har mulighed for at vælge ud fra egne præferencer. 

 

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri bemærker hertil, at dette forslag vil være en helt 

grundlæggende ændring af mærkningsordningens formål, og forslaget imødekommes derfor ikke. 

 

DFPO bemærker desuden, at hvis man tilføjer kuller i Kattegat til listen over arter, der kan mærkes som 

skånsomt fanget, vil det kun dreje sig om meget små mængder. DFPO anmoder derfor ministeriet om 

at undersøge nærmere, hvor stor en andel af kuller der reelt ville kunne falde ind under 

mærkningsordningen. DFPO bemærker desuden, at ministeriet ved en tidligere lejlighed har afvist at 

medtage en art på listen over arter der kan fanges skånsomt, da der netop var tale om begrænsede 

mængder.  

 

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri bemærker hertil, at kuller fastholdes i ordningen, 

selvom der måtte være tale om mindre mængder, da bestanden vurderes at være sund, og overholder 

bekendtgørelsens kriterie om, at bestanden fiskes i overensstemmelse med principperne om maksimalt 

bæredygtigt udbytte. 

 

DFPO påpeger, at de ikke kan støtte, at pighaj tilføjes til listen over arter, der kan fanges skånsomt. De 

bemærker, at pighaj f.eks. ikke kan medtages i MSC mærket. DFPO mener, at det vil skade mærkets 

troværdighed, hvis forbrugeren får indtryk af at der foregår et kystnært fiskeri efter pighaj.  

 

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri bemærker hertil, at da det er en generel anbefaling i 

høringssvarene, at pighaj ikke medtages i ordningen, vil pighaj ikke blive tilføjet listen over arter, der 

kan landes skånsomt alligevel. 

 

FSKPO 

 

FSKPO foreslår, at kravet om at gennemføre et todages kvalitetskursus ændres, således at kvalitetskurset 

kan afvikles på en enkelt dag. FSKPO påpeger i den forbindelse, at North Sea College, tidligere 

Fiskeriskolen, har oplyst, at de mener at et kursus på en enkelt dag stadig vil kunne opfylde de 

læringsmål, der er nødvendige for at kunne håndtere fisk ifølge regler og vejledning for Naturskånsom 

mærket.  

 

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri bemærker hertil, at dette forslag ikke bliver medtaget 

i denne revision, men at vilkårene og længden for kvalitetskurset vil kunne blive drøftet i forbindelse 

med fremtidige revisioner af bekendtgørelsen.  
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FSKPO opfordrer til, at der i efteråret 2023 tages en drøftelse af, hvorvidt listen over arter, der kan 

landes skånsomt, kan udvides med nye arter, som endnu ikke er bestandsvurderet. Eksempler på arter 

kunne ifølge FSKPO være hornfisk, makrel og sorthummer.  

 

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri bemærker hertil, at dette vil blive overvejet i 

forbindelse med den næste opdatering af listen over arter, der kan landes skånsomt. 

 

FSKPO bemærker, at de ikke mener pighaj bør optræde på listen over arter, som kan landes skånsomt. 

De mener, at det vil være utroværdigt, og det desuden ikke er, eller vil blive, en kommercielt vigtig art 

for kystfiskerne.  

 

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri bemærker hertil, at da det er en generel anbefaling i 

høringssvarene, at pighaj ikke medtages i ordningen, vil pighaj ikke blive tilføjet listen over arter, der 

kan landes skånsomt alligevel. 

 

DN 

 

DN påpeger, at det i bekendtgørelsen skal tydeliggøres, at fiskerimulighederne skal fastsættes på eller 

under Fmsy. Desuden bør bestande, som ligger under referencepunktet Blim ikke kunne optages på 

listen over arter, der kan landes skånsomt. Dette skyldes, at Blim er en absolut minimumsgrænse for 

bestandens størrelse.  

 

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri bemærker hertil, at dette forslag vil være en 

grundlæggende ændring af mærkningsordningens forudsætninger, og forslaget imødekommes derfor 

ikke i denne omgang, men vil kunne drøftes i forbindelse med fremtidige revisioner af bekendtgørelsen.  

 

DN bemærker, at der er kommet ny biologisk rådgivning vedrørende sild i Østersøen samt slethvar i 

Nordsøen, Skagerrak og Kattegat. Det fremgår af denne rådgivning, at sildebestanden i Østersøen nu er 

under Blim, og at slethvarbestanden sandsynligvis fiskes på et højere niveau end Fmsy. DN opfordrer 

derfor til, at det i 2024 genovervejes, om disse arter skal fremgå af listen over arter, der kan landes 

skånsomt. 

 

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri bemærker hertil, at dette vil blive overvejet i 

forbindelse med den næste opdatering af listen over arter, der kan landes skånsomt. 

 

WWF 

 

WWF bemærker, at kun fisk fra bestande med sunde bestandsopgørelser bør kunne sælges under 

mærkningsordningen. WWF mener derfor ikke, at man i bekendtgørelsen kun skal se på fiskeritrykket 

som optagelseskriterium. Bestandene bør ligge over visse referencepunkter udtrykt som MSY Btrigger 

og Blim, og der bør samtidig være en fiskeridødelighed, som ligger under Fmsy eller tilsvarende. WWF 

bemærker desuden, at bekendtgørelsen giver mulighed for at tilføje arter til ordningen på baggrund af 

rådgivning fra en anerkendt forskningsinstitution på området. WWF mener, at man i stedet kun skal 
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anvende de ovennævnte referenceværdier, så bestandene er i overensstemmelse med principperne om 

maksimalt bæredygtigt udbytte (MSY).  

 

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri bemærker hertil, at dette forslag vil være en 

grundlæggende ændring af mærkningsordningens forudsætninger, og forslaget imødekommes derfor 

ikke i denne omgang, men vil kunne drøftes i forbindelse med fremtidige revisioner af bekendtgørelsen.  

 

WWF bemærker, at pighaj er på listen over rødlistede arter og derfor ikke bør kunne tilføjes til listen 

over arter, som kan landes skånsomt. WWF mener ikke, at bestanden er i en tilstand, hvor den kan siges 

at være genoprettet i en grad, så den kan tilføjes listen. Hvis pighaj tilføjes listen over arter, der kan 

landes skånsomt, vil WWF overveje, om de fortsat kan støtte mærkningsordningen.  

 

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri bemærker hertil, at da det er en generel anbefaling i 

høringssvarene, at pighaj ikke medtages i ordningen, vil pighaj ikke blive tilføjet listen over arter, der 

kan landes skånsomt alligevel. 

 

WWF bemærker, at kvoterne for 2024 endnu ikke er fastsat. WWF anbefaler derfor, at bestande kun bør 

tilføjes listen over arter, der kan landes skånsomt med forbehold for potentielle ændringer, når kvoterne 

er fastlagt.  

 

Ministeriet for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri bemærker hertil, at listen over arter, der kan landes 

skånsomt løbende revideres, og at man i den forbindelse kan tage højde for dette.  

 

 

 

 

 

 

 


